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Nyomtatott és online sajtó 
 

Magyar-ukrán csúcstalálkozó a kárpátaljai magyarság szemüvegén keresztül 
2024. január 31. – Karpat.in.ua 

A kárpátaljai magyarság mindig abban volt érdekelt, hogy Magyarország és Ukrajna 

kapcsolatai jelentősen javuljanak, és olyan együttműködés jöjjön létre, amely mindkét 

országnak és a Kárpátalján élő magyarságnak is megfelelő. A két ország közötti kapcsolat a 

rendszerváltást követően kifejezetten jó volt, az elmúlt években azonban csökkenő tendenciát 

mutatott az egymás iránti pozitív megnyilvánulás. A 2024-es év fontos eseménnyel indult a 

kárpátaljai magyarság számára. Január 29-én Ungvárra látogatott Szijjártó Péter külgazdasági 

és külügyminiszter, hogy találkozzon ukrán kollégájával, Dmitro Kulebával, valamint Andrij 

Jermakkal, az ukrán elnöki hivatal vezetőjével. A felek a zárt ajtók mögötti találkozón beszélték 

meg a kétoldalú együttműködés kérdéseit és természetesen a kárpátaljai magyarság ügyét. A 

magyar delegáció tagjaként Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikai 

államtitkára is Kárpátaljára érkezett. 2020 óta először járt a vidéken, hiszen az ukrán állami 

szervek három évre kitiltották Ukrajna területéről, több más magyar politikussal egyetemben.                      

    

Forró: Fico tudomásul vette, hogy napirenden tartjuk a Beneš-dekrétumok 

kérdését 
2024. január 31. – Új Szó 

Forró Krisztián államfőjelölt elmondása szerint Robert Fico miniszterelnök, amikor felhozta 

neki a kollektív bűnösség témáját, tudatosította, hogy ezt a témát napirenden fogják tartani, és 

hogy ez egy olyan dolog, amit szeretnének, ha meg lenne oldva. A második fordulóba jutó 

államfőjelöltektől azt várja, hogy a felvidéki magyarok anyanyelvének és kulturájának 

megőrzését segítse. Véleménye szerint a köztársasági elnök nemzeti kisebbségekről való 

kommunikációja is pozitív hatásokat eredményezne. Többször hangsúlyozta, hogy a Magyar 

Szövetség érdeke a magyar, illetve nemzeti közösségek számára való legjobb eszközök és 

források bebiztosítása. Ezek fogják a második fordulóban a tárgyalások alapját képezni. 

                                
Továbbra is téma a választások összevonása a bukaresti kormánykoalícióban, 

ízlelgetik az új forgatókönyvet  
2024. január 31. – Krónika, maszol.ro 

Az európai parlamenti és az önkormányzati választások összevonására vonatkozó javaslat nem 

a Nemzeti Liberális Párttól (PNL) származik, de „meglehet a maga logikája” – jelentette ki kedd 

este Nicolae Ciucă pártelnök, aki szerint alakulatának vezetőtestületében még nem vitatták 

meg a kezdeményezést. A liberális pártelnök az Antena 3 CNN-nek adott nyilatkozatában 

emlékeztetett, hogy ebben az évben júniustól decemberig négy választást kell megszervezni 
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Romániában. Ez azt jelenti, hogy májustól az év végéig „mindenki a választásokkal lesz 

elfoglalva”, de közben biztosítani kell a kormányzást és oda kell figyelni a kiadásokra is. Mint 

hangsúlyozta, csak a belügyminisztérium számára 4 milliárd lejt különítettek el az idei 

választások megszervezésére, az ebben részt vevő többi intézmény további összegeket kap 

majd. Ennélfogva örvendetes lenne, ha sikerülne megoldást találni az urnához járulások 

számának csökkentésére” – fogalmazott. A Szociáldemokrata Párt (PSD) szervezeteinek 

többsége eközben nem ellenzi az európai parlamenti és a helyhatósági választások 

összevonását, de kérik, hogy a koalíció mielőbb döntsön a 2024-ben esedékes választások 

menetrendjéről – nyilatkozták pártforrások. 

 

Nem folytatja az RMDSZ Maros megyei szervezetének élén Péter Ferenc 
2024. január 31. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Nem folytatja az RMDSZ Maros megyei szerveztének elnökeként Péter Ferenc. A politikus, aki 

a megyei tanács elnöki pozícióját is betölti szerdán közölte döntését. Sajtónyilatkozatában 

Péter Ferenc a tervezést, a sorok rendezését és a választásokra való felkészülést hangsúlyozta 

prioritásokként. „Hosszan tartó, intenzív kampányév elé nézünk. Nyerni akarunk: legyen erős 

hangunk az EP-ben, legyen erős képviseletünk az önkormányzatainkban és a parlamentben, 

majd legyen lehetőségünk visszakerülni a kormányba. Nyerni akarunk Maros megyében, 

szervezetünk a legnagyobb az országos szervezetben és a legerősebb politikai Szervezet Maros 

megyében. Erős szervezetre, hatékony munkamegosztásra, és minden tenni akaró emberre 

szükségünk van. Minden pozícióban helyt kell állnunk, és erősítenünk kell a támadósorunkat. 

Most egyszerre több csatárra is szükségünk lesz. Új támadó játékosokra is" - hangsúlyozta Péter 

Ferenc. 

 

Naponta hatvanan dolgoznak a Pannónia szálló felújításán 
2024. január 31. – maszol.ro 

Javában zajlik Szatmárnémeti régi főtere ékkövének, az 1902-ben átadott Pannónia (Dacia) 

Szálló épületének felújítása. Az impozáns szállodaépült hosszú éveken keresztül 

Szatmárnémeti kedvenc rendezvényhelyszíne és szállodája volt, ám miután a hotelt 

magánosító csoport eladta egy avasi vállalkozónak, Vasile Țânțașnak a turisztikai központot, 

megkezdődött a hanyatlás. Ugyan dolgozni kezdtek az épületen, ez főleg vasbeton-elemek 

öntéséből állt. Sajnos állagmegőrzési munkálatokat alig végeztek rajta. A tulajdonost a 

hanyagsága és a műemléképület romló állaga miatt börtönbe is zárták, a Pannónia pedig ezt 

követően néhány év szünet után közvetve Magyarország Kormánya kezébe került. 2023. 

szeptemberében pedig meg is kezdődött a szatmáriak által várva-várt felújítás: elsősorban a 

belső térben dolgoztak eddig, most viszont már az épület körül is nagy a zsongás. A munkálatok 

megkezdésekor érkezett a bejelentés is: az InterContinental (IHG) Hotels & Resorts 

nemzetközi lánc Hotel Indigo nevű márkája alatt fog szálloda működni az épületben, a Hotel 

& More Group szállodamenedzsment-társaság üzemeltetésében. 
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Máramarossziget több százéves múltját tüntetné el az új városi címer 
2024. január 31. – maszol.ro 

Helyi újságban adtak hangot elégedetlenségüknek a város történészei, miután a polgármesteri 

hivatal, a velük való előzetes konzultáció ellenére olyan városi címert választana, amely 

figyelmen kívül hagyná Máramarossziget egykori múltját. Meggyőződésük, hogy ezzel a 

lépéssel nem csupán a városlakókat sértenék meg, hanem a hatályos törvénykezéseket is. 

Valószínűleg a nyílt levél hatására Vasile Moldovan, Máramarossziget polgármestere 

eltávolította a közösségi oldaláról a címerváltozatokat, és levette a helyi tanács gyűlésének 

napirendjéről azt a pontot, amely a címer módosításáról szólt volna. 

 

Az AUR-vezér ukrajnai és moldovai kitiltásának okai után nyomoz a román 

kormányfő  
2024. január 31. – Krónika 

Marcel Ciolacu miniszterelnök tájékoztatást fog kérni az ukrajnai és a moldovai hivatali 

kollégáitól arról, hogy miért tiltották meg a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) vezetője, 

George Simion belépését ezekbe az országokba. Ezt ezt egy újságírói kérdésre válaszolva 

közölte szerdán a parlamentben a kormányfő. Ciolacu emlékeztetett: George Simion még nem 

adott magyarázatot arra, hogy miért tiltották ki Ukrajnából és a Moldovai Köztársaságból. 

Elmondta, hogy vannak az okokról információi, de ezeket nem hozhatja nyilvánosságra, ezért 

inkább a két miniszterelnöktől kér tájékoztatást. „Így ők hozzák nyilvánosságra ezeket az 

információkat, nem én” – jegyezte meg, hozzátéve, hogy feltételezései szerint „valami van” a 

Simion kitiltásáról szóló ukrán és moldovai döntések mögött. Azzal kapcsolatban, hogy Remus 

Pricopie volt oktatási miniszter parlamenti vizsgálóbizottság felállítását szorgalmazza az AUR 

és az orosz titkosszolgálatok közötti kapcsolatok feltárására, Ciolacu kijelentette: „nem nagyon 

hinné”, hogy ezt a feladatot egy parlamenti vizsgálóbizottság el tudná végezni. 

                
A magyarok dönthetik el, ki lesz Szlovákia következő elnöke 
2024. január 31. – Ma7.sk 

A magyar közösségnek komoly beleszólása lesz, ki költözhet be Zuzana Čaputová 

mandátumának lejárta után a Grassalkovich-palotába. Pellegrini számára, különösen abban az 

esetben, ha az első fordulóban szoros eredmény születik, cseppet sem lesz mindegy, mekkora 

számban vesznek részt a második körben a magyar választók. Innen nézve már korántsem 

lebecsülhető tényező, hogy a Magyar Szövetség felszólítja-e a választóit Pellegrini 

támogatására. Tanulságos felidézni az öt évvel ezelőtti dél-szlovákiai eredményeket, amikor 

Zuzana Čaputová nagy fölénnyel győzött a magyarlakta járásokban. Vagyis, ha a magyar 

választók tudatosak, a szavazatuk nincs ingyen, azért adni is kell valamit. 
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Most már végleges az államfőjelöltek listája. Íme a választék! 
2024. január 31. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Összesen 11-en indulnak a közvetlen elnökválasztáson. Matovič, Dubovský és Pellegrini 

minimálisan 15 parlamenti képviselő támogatásával indul a választáson, a többi jelölt, Danko, 

Korčok, Kubiš, Forró, Kotleba, Náhlik, Švec és Harabin legalább 15 ezer támogató aláírást 

gyűjtött. Az elnökválasztás első fordulója március 23-án, szombaton lesz. Az esetleges második 

fordulóra április 6-án kerül sor. Zuzana Čaputová köztársasági elnök mandátuma 2024. június 

15-én lejár. Čaputová nem indul újra a tisztségért. 

 

Érdekel a szociológia? Van egy jó tippünk! 
2024. január 31. – Ma7.sk 

Február 16 és 18-a között Martosra várják az egyetemistákat és doktoranduszokat egy 

társadalomtudományi témájú képzésre. A fiatal kutatók tehetséggondozásáért az Impulzus 

Társulás és a felvidéki doktorandusz szervezetként működő TéKa felel. A műhelyprogramokon 

belül különös hangsúlyt kapnak azok a vizsgálatok, amelyek a fiatal értelmiség 

megszerveződésének körülményeit vizsgálják meg mélyebben. Az idei műhely két részből áll. 

Az első Martoson valósul meg február közepén, a másikra pedig Budapesten kerül sor 

márciusban. Ezt követi majd a szlovákiai magyar egyetemisták kérdőíves felmérése, amely 

online formában valósul meg. 

 

Szombaton az alakoskodó maskarásoké a tér 
2024. január 31. – Ma7.sk 

Idén 10. évfolyamába lép a nemeshodosi–nagyabonyi dőrejárás. A tél vége felé közeledve 

Csallóközben több helyen rendeznek dőrejárást, sőt, a rendszerváltás követően olyan 

településeken is, ahol ennek addig nem volt hagyománya. Nemeshodosban a 20. század 30-as 

éveiben többször megrendezték, azonban a későbbiekben hanyagolták. Az ötvenes évek elején, 

amikor a felvidéki magyarság már visszakapta nyelvi és kulturális jogainak nagy részét, újra 

megpróbálkoztak a megrendezésével, de igazán csak a 21. században tért vissza ismét a 

hagyományok közé a Csemadok és a helyi társulás együttműködésével mesélte Győri Béla, a 

rendezvény egyik főszervezője.  

 

Hamarosan rajtol a Felvidéki 7-es 
2024. január 31. – Ma7.sk 

Közös összefogással 2024-ben is folytatódik az íjászok megmérettetése, amely a tavalyi 

Felvidéki 6-os helyett most a Felvidéki 7-es nevet kapta. A tavalyihoz képest ezúttal Palást 

kikerült a versenynaptárból, Fülek és Gömörpéterfala viszont a helyszínek között van. A 

Felvidék 7-es versenysorozat közös végső kiértékelésbe csak az a versenyző kerülhet be, aki a 

Felvidéki 7-es versenysorozat legalább 5 állomásán részt vesz. A versenysorozat keretén belül 

minden alábbi kategória bekerül a végső kiértékelésbe: 1. Történelmi íjak férfi és női (Pusztai 

íj és történelmi ablak nélküli long bow, a nyílvessző teste csak természetes alapanyagú lehet, 
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műanyag nock megengedett), 2. Vadászreflex és ablakos long bow női és férfi (bármilyen 

anyagú nyílvessző). 

 

Zselízi siker a temerini borfesztiválon 
2024. január 31. – Ma7.sk 

A borkultúra fejlesztésének jegyében 2024 januárjában a vajdasági Temerinben ismét 

nemzetközi borfesztivált szerveztek. A XXVI. Vince-napi Nemzetközi Borfesztivál és 

Borkóstoló nevű rendezvényt az 1997-ben alapított Temerini Kertbarátkör hívta életre. A helyi 

sportközpontban tartott programfolyamnak zselízi vonatkozása is volt, ugyanis néhány 

nedűvel a Palík Pincészet is megmérettette magát. A borok a négy aranyérem mellett (2012-es 

Kékfrankos, 2018-as bodzabor, 2015-ös Cabernet Sauvignon, 2021-es Alibermet) két 

nagyarany érmet is bezsebeltek (2018-as feketeribizli, 2022-es félszáraz Sauvignon Blanc). 

 

A helyi vállalkozók is elérhetik a világszínvonalat 
2024. január 31. – Új Szó 

Másodízben is meghirdette a szlovákiai magyar élelmiszeripari vállalkozásokat támogató 

mentorprogramját a CED Közép-európai Gazdaságfejlesztési Hálózat Nonprofit Kft. 

Királyhelmec és Rimaszobat mellett Komáromban is egy pódiumbeszélgetéssel 

népszerűsítették a kezdeményezést. Iván Tamás, a mentorprogramban közreműködő Baross 

Alapítvány igazgatója a felvezetés során arról beszélt, a szlovákiai magyar vállalkozók számos 

jó adottsággal rendelkeznek, de például még nincsenek meg a külső piacokra való kilépéshez 

szükséges tapasztalataik – ezért is jó, ha mentorálásban részesülnek. Simon Vilmos vezető 

mentor elmondta, hogy teljesen mindegy a vállalkozás mérete, őket csak az érdekli, nyitott-e 

valaki arra, hogy „a világszínvonalat ostromolja”. 

 

Ruszkik haza! – Könyvet adott ki a Fórum intézet az 1968-as megszállásáról 
2024. január 31. – Bumm.sk 

"Ruszkik, haza! Adalékok Csehszlovákia 1968-as katonai megszállása szlovákiai magyar 

emlékezetéhez" – címmel megjelent L. Juhász Ilona legújabb kötete. A kiadvány a megszállás 

eseményeibe, valamint az azt követő 23 év mindennapjaiba enged bepillantást a szlovákiai 

magyarok egyéni és kollektív emlékezete alapján. A visszaemlékezők egyrészt a megszállás 

napjainak turbulens eseményeit idézik fel, másrészt azokat a kapcsolódási pontokat, a helyi 

lakosság és az itt állomásozó szovjet csapatok közt kialakult interakciókat, amelyek a több mint 

két évtized leforgása alatt óhatatlanul kialakultak. A kötet gerincét 68 interjú alkotja. 

 

Február 17-én Pozsony ad otthont a XVII. Balassi Bálint Szablyavívó Kupának 
2024. január 31. – Körkép.sk 

Február 17-én a Pozsonyban találkoznak a kárpát-medencei baranta közösségek. A Felföldi 

Baranta Szövetség a 2024-es évben már negyedik alkalommal lesz a házigazdája Felvidéken a 

Balassi kupának. Az előző években egy alkalommal Hidaskürt, két alkalommal pedig 

Dunaszerdahely városa adott helyet a rendezvénynek. A helyszín a Balassi alapszabályoknak 
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megfelelően évről évre váltakozik Magyarország, illetve Felvidék, Délvidék, és Erdély 

magyarlakta települései között, a lehetőségek szerint sorba véve a barantás közösségeket. A 

Balassi Szablyavívó Kupa minden évben a legnagyobb, legnépesebb versenyzői létszámmal 

lezajló, egész Kárpát-medencére kiterjedő versenye a Barantának. Az utóbbi években a Felföldi 

Baranta Szövetség minden Balassi kupán sikeresen képviseltette magát – mondta Molnár 

Attila, a szervezet vezetője.  

                 
A magyar-szerb sportdiplomáciai kapcsolatokról tárgyalt Belgrádban Schmidt 

Ádám 
2024. január 31. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Magyar Hírlap, Vajma.info 

A magyar-szerb sportdiplomáciai kapcsolatok építéséről, valamint a sport területét érintő 

együttműködésekről tárgyalt Belgrádban Schmidt Ádám, a Honvédelmi Minisztérium sportért 

felelős államtitkára és Zoran Gajic szerb sportminiszter. A találkozó során a két fél egyetértett 

abban, hogy Magyarország és Szerbia - közösen is - jelentős sikereket ért már el a nemzetközi 

sportesemények rendezésében, amely kapcsán értékes tapasztalatcsere jöhet létre. A fejlesztési 

lehetőségeket szem előtt tartva pedig kiemelték az együttműködés további erősítését a két 

ország sportági szakszövetségei között. A találkozót követően a két vezető közös egyeztetésen 

vett részt Bögöly Gyulával, a Magyar Röplabda Szövetség és Mester Gyulával, a Szerb Röplabda 

Szövetség elnökével, amelynek során a sportszövetségek együttműködési megállapodást írtak 

alá. " 

 

Városnapi ünnepség Újvidéken 
2024. január 31.. – PannonRTV 

1748 február elsején Mária Terézia szabad királyi városi rangra emelte Újvidéket. A jeles 

dátumra emlékezve a VMSZ újvidéki szervezete városnapi ünnepséget tartott az Újvidéki 

Színház nagytermében. Az eseményen mások mellett beszédet mondott Vicsek Annamária, a 

VMSZ újvidéki városi szervezetének elnöke, dr. Pásztor Bálint, a VMSZ megbízott elnöke, 

Magyar József, Magyarország belgrádi nagykövete és Milan Đurić, Újvidék polgármestere. A 

rendezvényen hagyományosan kiválósági díjakat is kiosztottak. Az újvidéki Tarján család a 

sport terén, Erdei Szabolcs egyetemista pedig a tudomány terén elért eredményeiért érdemelte 

ki az elismerést. Emellett a közönség az Urbán András rendezte Történt egyszer Újvidéken 

című előadásból is láthatott részleteket, valamint az újvidéki Európa Kollégium kórusa is 

fellépett az ünnepségen. 
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https://hirado.hu/sport/cikk/2024/01/31/a-magyar-szerb-sportdiplomaciai-kapcsolatokrol-targyalt-belgradban-schmidt-adam
https://hirado.hu/sport/cikk/2024/01/31/a-magyar-szerb-sportdiplomaciai-kapcsolatokrol-targyalt-belgradban-schmidt-adam
https://pannonrtv.com/rovatok/onkormanyzatok/varosnapi-unnepseg-ujvideken
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Meghosszabbították a Horgos-Röszke közúti határátkelő egész napos 

nyitvatartását 
2024. január 31. – Magyarszo.rs 

A szerbiai Vámigazgatóság a honlapján közölte, hogy március 20-áig meghosszabbították a 

Horgos-Röszke közúti határátkelőhely egész napos nyitvatartását. Korábban az említett átkelő 

0-24-es működtetését január 31-éig tervezték. Dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar 

Szövetség megbízott elnöke január 24-én közölte, hogy az egész napos nyitvatartást február 

végéig meghosszabbítják, és folytatják a tárgyalásokat, hogy ez tartós és végleges megoldás 

legyen.  

 

Új egészségházra várva 
2024. január 31. – Magyarszo.rs 

Mozgalmas évet zárt a palicsi helyi közösség, amelynek területén tavaly is több beruházás 

valósult meg. Többek között befejeződött az akvapark építése, megújult a tóparti sétány, 

ugyanakkor számos rendezvény igyekezett vonzóbbá tenni a települést a turisták körében, és a 

művelődési házban továbbra is számos szakosztály tevékenykedik. Minderről, és a települést 

érintő egyéb kérdésekről Dobó Mártával, a palicsi helyi közösség tanácsának elnökével 

beszélgettünk. 

                     
Felavatták Matl Péter Tamási Áron szobrát 
2024. január 31. – Karpat.in.ua 

Tamási Áron-szoborral gazdagodott a Nemzeti Színház, melynek alkotója Matl Péter munkácsi 

művész, akinek ez a második alkotása, amely az intézményben látható. A kárpátaljaiak 

rendkívül büszkék Matl Péterre, aki az elmúlt évtizedekben számos jelentős alkotással 

gazdagította az egyetemes magyar művészetet. Ki ne ismerné a híres vereckei honfoglalási 

emlékművet, mely az elmúlt években Kárpátalja egyik jelképévé vált? A gyönyörű alkotás, mely 

Matl Péter munkácsi szobrászművész keze munkáját dicséri, sajnos megannyi vandál akciónak 

és rongálásnak volt kitéve az elmúlt években. Ez pedig a sátoraljaújhelyi centenáriumi Turul-

emlékmű, mely szintén Matl Péter műve. A munkácsi művész, Tamási Áront ábrázoló legújabb 

mellszobrát a Nemzeti Színházban avatták fel, akinek a művészete összeforrt a teátruméval, 

hiszen jelenleg is két színdarabja szerepel a repertoárban: a Tündöklő Jeromos és a Vitéz lélek. 

 

Tanulmányi úton a Kárpátaljai Magyar Líceum diákjai 
2024. január 31. – Kárpátalja.ma 

Tanulmányi út keretében a Beregszászi Linner Bertalan Kórházba látogattak a Kárpátaljai 

Magyar Líceum diákjai. A fiatalok megtekinthették a különböző tomográfiai és egyéb 

diagnosztikai eszközöket, és megismerkedhettek azoknak működésével. A kórház munkatársai 

bemutatták, hogyan történik a betegek fogadása és vizsgálata. Külön hangsúlyt fektettek a 

trauma esetén nyújtandó elsősegély alapvető lépéseinek bemutatására. Ezáltal a diákok 
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https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.303313/Meghosszabbitottak-a-Horgos-Roszke-kozuti-hataratkelo-egesz-napos-nyitvatartasat
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.303313/Meghosszabbitottak-a-Horgos-Roszke-kozuti-hataratkelo-egesz-napos-nyitvatartasat
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/szabadka/a.303333/Uj-egeszseghazra-varva
https://life.karpat.in.ua/?p=177181&lang=hu
https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/tanulmanyi-uton-a-karpataljai-magyar-liceum-diakjai/
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gyakorlati ismereteket is szereztek ezen a területen. A továbbiakban a fiatalok 

megismerkedhettek a röntgen- és az ultrahangkészülékek használatával is, amelyek 

kulcsfontosságúak a modern orvosi diagnosztikában. Végül Males Ivan, a kórház vezetője 

tartott részletes beszámolót, és válaszolt a felvetődő kérdésekre. 

 

Több mint ezer tonna hulladékot gyűjtöttek össze a Tisza ukrajnai forrásvidékén 
2024. január 31. – MTI, Kárpátinfo.net, KISZo.net 

Ezerkétszáz tonna hulladékot gyűjtöttek össze és hasznosítottak újra a Tisza ukrajnai 

forrásvidékén a PET Kupa Egyesület és a Diageo vállalat közös programjában a 

természetvédők. A két szervezet közös, két évre szóló, Call-action elnevezésű projektje a helyi 

lakosság, köztük 21 település, 29 iskola és 61 800 lakos és diák közvetlen bevonásával valósult 

meg - tájékoztatta az akció kommunikációjával megbízott ügynökség az MTI-t szerdán. A 

projekt eredeti vállalása egy éven belül teljesült, jelentősen túllépve az eredetileg kitűzött célt - 

olvasható a tájékoztatóban. A szervezetek 690 tonna hulladék begyűjtésére, szelektálására és 

feldolgozására vállalkoztak a Tisza kárpátaljai forrásvidékén, ahol a korlátozott központi 

hulladékgyűjtés és az újrahasznosítás hiánya miatt nagyjából hárommillió tonna hulladék 

halmozódott fel, veszélyeztetve a helyi környezetet, a folyókat, az erdőt, nemcsak az ukrajnai 

szakaszon, de Magyarországon is. 

 

Tűz ütött ki a tiszaújlaki templomban 
2024. január 31. – Karpat.in.ua 

Január 30-án este tűz keletkezett a tiszaújlaki református templomban. A tüzet egy ungvári 

férfi vette észre, aki átutazóban volt a faluban. Azonnal értesítette a tűzoltóságot, s a helyiekkel 

szólt a lelkipásztornak is. A helyszínre 15 percen belül kiérkeztek a tűzoltók, s rövid időn belül 

megfékezték a lángokat. A templomot a 14-15. században építették, a falu ékessége. Utoljára 

1913-ban ütött ki tűz az épületben, akkor leégett a tetőrész. A tüzet valószínűleg rövidzárlat 

okozta, azonban a lángok csak kisebb károkat okoztak a templom épületében. 

 
Éves programtervek, tiszteletdíjak, új épület 
2024. január 31. – Népújság 

A Sal Községi Magyar Nemzetiségi Önkormányzati Közösség Tanácsa hétfői ülésének 

napirendjét Orban Dušan elnök javaslatára egy új ponttal, a tiszteletdíjak megtárgyalásával 

egészítették ki. Az ülésen ezután a 2024-es programok és a munkaterv került megvitatásra. A 

tanács egyetértett abban, hogy szükség van a tiszteletdíjak és az ülésdíjak mértékének újbóli 

megállapítására. A honoráriumok megállapításánál a közösség 2007-es szabályzata van 

érvényben. Időközben az elnök és az alelnök tiszteletdíját az önkormányzat a felére 

csökkentette, ami az ülésdíjak csökkenését is jelentette. 
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https://www.karpatinfo.net/2024/1/31/tobb-mint-ezer-tonna-hulladekot-gyujtottek-ossze-tisza-ukrajnai-forrasvideken
https://podiji.karpat.in.ua/?p=146008&lang=hu
https://nepujsag.net/nemzetiseg/15500-%C3%A9ves-programtervek,-tiszteletd%C3%ADjak,-%C3%BAj-%C3%A9p%C3%BClet.html
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MMR: rövidebb tartalmak, friss szignálok   
2024. január 31. – Népújság 

Február 1-jétől megjelenésében és tartalmában is megfrissül a Muravidéki Magyar Rádió 

műsorsémája. A műsorrácsban több lesz a rövidebb, szűkebb témakörökre bontott adás, 

valamint jelentkeznek újakkal is. Pisnjak Atilla felelős szerkesztő bízik abban, hogy az 

átszerkesztett és megújított műsorok még népszerűbbé teszik a rádiót. – Küldetésében 

változatlan marad a napi 24 órában műsort sugárzó Muravidéki Magyar Rádió műsora, de 

február 1-jétől megváltozik a műsorrend, teljesen megújulnak a szignálok is. Az MMR-nél 

éreztük a változtatás szükségességét, hiszen a média nagyon gyorsan fejlődik, a klasszikus  

(elektronikus) médiafelületeknek is hatalmas konkurenciát jelent az internet. 

 

A muravidéki zsidóság sorsa irodalmi művekben 
2024. január 31. – Népújság 

A Lendvai Könyvtár és Kulturális Központ (LKKK), valamint Lendva Község szervezésében a 

holokauszt emléknapja – január 27. – előestéjén Hajdinjak Boris történész tartott előadást a 

muravidéki zsidók sorsáról Primo Levi, Elie Wiesel és Kertész Imre regényein keresztül. A 

könyvtár olvasótermében egybegyűlt közönséget Zágorec-Csuka Judit, az intézmény igazgatója 

köszöntötte, majd átadta a szót Hajdinjak Boris történésznek, a Maribori Zsinagóga 

igazgatójának, aki Primo Levi, Elie Wiesel és Kertész Imre regényein keresztül próbálta 

megvilágítani a muravidéki zsidóság sorsát. Mindhárom közismert zsidó író holokauszt-

túlélőként a náci koncentrációs táborok borzalmas élményeit osztja meg az olvasóval. 

 

Ugyanarról beszélnek, de saját hangon 
2024. január 31. – Népújság 

A Muraszombati Galériában január 25-én megnyílt Nikolaj Beer, 2023-as Prešeren Alap-díjas 

és Herman Gvardjančič Prešeren-életműdíjas festők kiállítása. A Rajzok és képek című tárlatot, 

mely a kranji Prešeren-díjasok Galériája együttműködésével jött létre, Inhof Robert 

művészettörténész, a vendéglátó galéria igazgatója, valamint Žibert Marjana, a Gorenjskói 

Múzeum igazgatója és Arnež Marko, a kranji galéria vezetője nyitotta meg. A goricskói 

születésű Beer és a gorenjskói Gvardjančič műveiben több a különbség, mint a hasonlóság – 

emelte ki Inhof Robert –, alkotásaikban mégis található valami közös: a táj, mely 

mindkettőjüknek a világot jelenti. 
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https://nepujsag.net/muravidek/15501-mmr-r%C3%B6videbb-tartalmak,-friss-szign%C3%A1lok-%20.html
https://nepujsag.net/muravidek/15503-a-muravid%C3%A9ki-zsid%C3%B3s%C3%A1g-sorsa-irodalmi-m%C5%B1vekben%20.html
https://nepujsag.net/kultura/15504-ugyanarr%C3%B3l-besz%C3%A9lnek,-de-saj%C3%A1t-hangon.html
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. január 31. – Kossuth Rádió 

 

Az RMDSZ Arad és Temes megyei szervezetei először tavaly tartottak évindító, közös 

önkormányzati konferenciát, az Arad megyei Menyházán. Idén a Temes megyei Facsád látta 

vendégül a két szórványmegye polgármestereit, alpolgármestereit és önkormányzati 

képviselőit. Az esemény középpontjában a választási év feladatai álltak. 

 

A helyi identitás megerősödését, a falu neves szülöttei emlékének köztudatban tartását remélik 

Kisiratos elöljárói a magyar utcanevek választásától. A 20 évvel ezelőtt önállósodott község 

Arad megye legmagyarabb települése, de az egyetlen, amelynek utcái, közterei eddig nem 

viseltek nevet. A tavalyi népszámlálás eredményei szerint Kisiratos lakosainak több mint 83 

százaléka magyar nemzetiségű. Ez az arány tükröződik az utcanevek megválasztásában is. A 

magyar elnevezések fele az egyetemes magyar irodalom és történelem jeles alakjainak emlékét 

őrzi, a másik fele pedig olyan személyiségekét, akiknek sokat köszönhet a több mint 200 éves 

múltú település.  

 

A beregszászi református gyülekezet Berekfürdőn szervezett találkozót 30 házaspárnak. 

Olyanoknak, akik közül a feleség otthon él Kárpátalján, a férjnek viszont külföldre kellett 

mennie az orosz-ukrán háború miatt.  

 

A Szlovákiai Magyar Középiskolások Szövetségét Brezo Ferenc kassai gimnazista tavaly azért 

hozta létre, hogy legyen egy országos érdekvédelmi szervezetük. A szövetségük által elkészített 

és a napokban kiértékelt kérdőívben a többi közt rákérdeztek arra is, hogy milyen minőségű a 

magyar középiskolákban a szlovák nyelvoktatás.  

 

A Magyar Művészeti Akadémia hét regionális központot hozott létre 2022 őszén. A szegedinek 

az a feladata, hogy a Délvidékkel tartsa a kapcsolatot. Vonja be a munkába a külhoni 

értelmiséget, szervezzen tanácskozásokat, vigyen minőségi kulturális programokat a határon 

túlra. Egy szabadkai rendezvényen beszélgetett Vesmás Péter Ybl-díjas építésszel, az MMA 

szegedi regionális bizottságának elnökével munkatársunk. 

 

A kalandturizmust népszerűsíti idén a Hargita megyei Önkormányzat. 2024 Az adrenalin éve 

lesz a székelyföldi megyében – jelentették be a székelyvarsági sípályánál, ahol nemrég elkészült 

a megye legújabb, a sorban immár 6. bobpályája is. A megyei tematikus év célja, hogy felhívják 

a turisták és helyiek figyelmét is az aktív életmódra ösztönző idegenforgalmi szolgáltatásokra, 

eseményekre. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/

